

Hon. Mr. Holton said that was another case of infanticide which the hon. gentleman had committed during the session. The measure was introduced by a considerable flourish of trumpets. The House felt that the Currency ought to be assimilated last session; and last session the hon. gentleman's predecessor had introduced resolutions of a similar character to those now withdrawn, and had withdrawn them for the same reasons as those now given by the Finance Minister. The hon. gentleman had said that there existed a great difference between Nova Scotia and the rest of the Dominion, but did the hon. gentleman ever expect to find uniformity of opinion on that subject?

Hon. Sir Francis Hincks—Yes.

Hon. Mr. Holton would like to know whether the Canadians were to go to Nova Scotia, or the reverse. There could of course be no objection to the hon. member withdrawing the resolutions, but the people of New Brunswick were led to believe by the hon. Minister of Customs that this difficulty would be removed. The hon. member did not seem to act up to his promise.

Mr. Savary was exceedingly anxious for an assimilation of the Currency, and was even willing to waive his own views. He found now that there was good reason for the delay, as it appeared that the Chancellor of the Exchequer had stated that there was a prospect of assimilation between Great Britain and France. He hoped that the reports of the Paris Conference would be laid before the members.

Mr. McDougall (Renfrew) desired to know what prospect there was of a measure being introduced next session.

Hon. Sir A. G. Archibald said there was hope that at no distant day there would be assimilation of the Currency throughout Europe. In fact one hundred and ten millions of people on that continent had a common Currency now. He approved of the course adopted by the hon. Finance Minister.

Hon. Sir Francis Hincks said we were too small a people to hope to have a Currency differing from other nations. It was especially necessary to assimilate the Currency with that of the United States. It was not likely that they were going to assimilate their Currency to that of Nova Scotia in preference to the Currency adopted by the whole of the rest of the continent, should the alternative be left of only doing one or other. Until the question of a universal Currency was settled, it would not

L'honorable M. Holton fait observer qu'il y avait un autre exemple d'avortement commis par l'honorable député au cours de la session. Cette mesure fut proclamée à grand son de trompettes. La Chambre était d'avis que la monnaie devait être uniformisée lors de la dernière session; en fait, à la dernière session, le collègue de l'honorable député a présenté des résolutions semblables à celles qui sont maintenant retirées, et l'avait fait pour des raisons analogues à celles que donne maintenant le ministre des Finances. L'honorable député prétend qu'il existe une grande différence entre la Nouvelle-Écosse et le reste de la Puissance, mais a-t-il jamais espéré d'obtenir une opinion unanime à ce sujet?

L'honorable sir Francis Hincks—Oui.

L'honorable M. Holton aimerait savoir si les Canadiens devaient se rendre en Nouvelle-Écosse ou le contraire. Évidemment, il n'y a pas d'inconvénient à ce que l'honorable député retire les résolutions, mais le ministre des Douanes a laissé croire à la population du Nouveau-Brunswick que cette difficulté pouvait être supprimée. L'honorable député ne semble pas tenir compte de sa promesse.

M. Savary est très impatient de voir l'uniformisation de la monnaie et serait même disposé à renoncer à ses propres opinions. Il s'aperçoit maintenant qu'il y a de bonnes raisons pour expliquer le retard, le Chancelier de l'Échiquier ayant déclaré qu'il existait une possibilité d'uniformisation entre la Grande-Bretagne et la France. Il espère que le compte rendu de la Conférence de Paris sera communiqué aux députés.

M. McDougall (Renfrew) aimerait savoir jusqu'à quel point on pouvait envisager la proposition d'une mesure lors de la prochaine session.

L'honorable sir A. G. Archibald dit qu'on espère que, dans un proche avenir, il y aura uniformisation de la monnaie dans toute l'Europe. En fait, 110,000,000 d'habitants de ce continent possèdent déjà une monnaie commune. Il approuve la ligne de conduite adoptée par le ministre des Finances.

L'honorable sir Francis Hincks prétend que nous sommes une nation trop petite pour posséder une monnaie différente de celle des autres pays. Il importe surtout d'assimiler la monnaie à celle des États-Unis. Il est peu probable qu'ils assimilent leur monnaie à celle de la Nouvelle-Écosse de préférence à celle adoptée par tout le reste de l'Amérique, advenant le cas où l'on ne puisse envisager que l'une ou l'autre possibilité. Tant que la question d'une monnaie universelle ne sera pas réglée, il n'est